

**Plats och tid**

Funktionsrätt Promenaden 29 D, kl. 17:30 - 20:00

**Närvarande:**

Liza Lundberg	ordförande
Viktoria Forsman Rydh	DHR
Jonas Linder	SRF
Lena Montelius	HRF
Barbro berg	Reumatikerförbundet
Gunilla Ordéus	Attention
Pia Persson	Demensföreningen
Lisa Wellhard	Epilepsiföreningen
Siw Kristoffersson	Fibromyalgiförbundet
Lena Göräng	Neuroförbundet
Kurt Svensson	RSMH
Rikard Bergendahl	Autismföreningen Dalarna
Göran Forsén	KS
Laila Edholm	Arbetslivs o Socialnämnden
Kent Blomqvist	Omvårdnadsnämnden
Fredrik Persson	Kultur o fritidsnämnden
Kajsa Henriksson	Myndighetsnämnden
Theresia Jensen	MSN

**Närvarande ersättare:**

Elisabeth Börjesson	Reumatikerföreningen
Astrid Elsander	DHR
Perry Wass	RSMH
Annika Östling	SRF
Pia Börjeson	Omvårdnadsnämnden
Svante Parsjö Tegnér	Kultur o fritidsnämnden
Åke Henriksson	Myndighetsnämnden
Jonas Gustavsson	MSN

**Övriga närvarande:**

Rikard Forsman	DHR
Annica Ovesson	MoS

§ 1	Information om tillgänglighet/funktionshinderområdet .....	3
§ 2	Lägesbild utredning samlokalisering av funktionshinderföreningar .....	3
§ 3	Föregående protokoll.....	3
§ 4	Laget runt med fokus på funktionshinder/tillgänglighetsfrågor .....	4
§ 6	Övriga frågor.....	6
§ 7	Nästa möte med FR 6 december .....	6

## § 1 Information om tillgänglighet/funktionshinderområdet

Annica visade informationsfilmer om tillgänglighet/ funktionshinderområdet från MFD, myndigheten för delaktighet <https://www.mfd.se/>

## § 2 Lägesbild utredning samlokalisering av funktionshinderföreningar

Annica informerade om lägesbild i utredningen samlokalisering av funktionshinderföreningar.

23 augusti hölls lokalmöte med referensgruppen, Joel och Annica vid föreningarnas befintliga lokaler där Joel tittade på respektive lokals förutsättningar för samlokalisering. Joel kom därefter fram till en arbetshypotes att jobba vidare med där han såg att Funktionsrätt lokal är mest lämpad lokal för samlokalisering då DHR:s lokal är för liten.

6 september uppföljningsmöte med referensgrupp där arbetshypotes med skiss av Funktionsrätts lokal visades. Referensgruppen fick därefter möjlighet att lämna synpunkter på föreslagen arbetshypotesskiss. Övriga föreningar i Funktionshinderrådet har getts möjlighet att ge sina synpunkter på vilka lokalbehov de har för sina aktiviteter. Nu pågår arbete med alla inkomna synpunkter. Arbete med konsekvensbeskrivning pågår. Ambitionen är att utredningen ska vara klar i oktober.

Pia Persson, Funktionsrätt framförde önskemål om att alla föreningar ska ges möjlighet att lämna remissvar innan det politiska beslutet tas.

Informationen lades till protokollet.

## § 3 Föregående protokoll

Svar på frågor från föregående protokoll.

Svar på fråga om elsparkcyklar från Jens Ståbi, Trafik och mark:

Falun kommun för dialog med aktören/aktörerna om utveckling av företeelsen. Qick har förfinat kartunderlaget till i år, vilken Trafik och mark har sett positiva resultat ifrån. Trafik och mark kommer att hjälpas åt att skruva på kartunderlaget ytterligare till nästa säsong. Under nästa säsong kan det bli aktuellt med cykelställ och eller målade områden. Det beror på de ärenden som kommer in gällande felparkerade elsparkcyklar (kan vara både antal och geografisk position), om vi hittar knutar i kartunderlaget som vi inte kan lösa på tekniskt sätt.

Trafik och mark kommer att utvärdera säsongen i dialog med Qick och återkommer med eventuella åtgärder till funktionshinderrådet. Det går bra att rapportera felplacerade elsparkcyklar genom att ta foton på felparkerad elsparkcykel och skicka till KC eller anmäla via Felanmälan – väg och park, <https://www.falun.se/trafik-gata--park/felanmalan-vag-och-park.html>

Jonas Gustavsson, MSN berättade att de vid förra veckans sammanträde med MSN tog upp frågan om elsparkcyklar. Frågan om elsparkcyklar behöver lyftas upp i kommunens kommande trafiksäkerhetsprogram. MSN önskar att få in remissvar från föreningarna i funktionshinderrådet på Trafiksäkerhetsprogrammet, utskick

har gjorts till alla föreningsrepresentanter i funktionshinderrådet, svar ska vara inkomna senast 18 oktober.

Annika Östling meddelade att det är viktigt att föreningarna kommer in med synpunkter till trafiksäkerhetsprogrammet.

Svar på fråga om rehabridning

Fredrik Persson, Kultur och Fritidsnämnden berättade att de kommer att jobba vidare med frågan om rehabridning och han berättade att det finns flera föreningar som är intresserad av att börja med att ha rehabridning.

Svar på frågor om badhuset

Fredrik berättade han att han har haft samtal om badhuset med enskilda föreningar samt enskilda individer och en del personer har hört av sig till tjänstepersoner, en del frågor har hamnat fel. Frågor som det gäller har varit bland annat skyltning, hissar som inte fungerar som de ska och att det saknas en del annat i badhuset. Förvaltningen håller på att sammanställa vilka organisationer som kan vara bollplank, de vill ha in synpunkter och de kommer att ta hjälp av Annica för att nå ut till funktionshinderorganisationer. Utifrån inkomna synpunkter kommer det eventuellt att göras en åtgärdsplan, allt för att det ska bli så bra som möjligt för dem som använder badet.

Lisa Wellhard, Epilepsiföreningen berättade att det är viktigt att badvakterna är utbildade inom epilepsikunskap ifall någon får ett epileptiskt anfall.

Gunilla Ordéus, Attention informerade om artikel i tidningen där det stod om svårigheter att boka/ använda rehabdelen på badhuset. Det stod att det har skett förändringar när det är möjlighet att boka rehabdelen utan att det har informerats om det. Fredrik Persson, Kultur och fritid svarade att det som står i artikel gäller för dem som har medicinsk rehab och det är Regionen ansvarig för.

En person ställde frågan om vilken medicinsk kunskap personalen vid badhuset har när det gäller rehab. Fredrik Persson tar frågan vidare. Fredrik föreslog att bjuda in någon från Regionen till ett kommande råd.

Informationen lades till protokollet.

#### § 4 Laget runt med fokus på funktionshinder/tillgänglighetsfrågor

Astrid Elsander, DHR undrade hur utbildningen är för de personer som jobbar vid badet, om de är insatta i vad medicinsk rehab innebär. Fredrik Persson tar frågan vidare.

Viktoria Forsman Rydh, DHR berättade att DHR fyller 100 år i år och att de kommer att ha ett evenemang den 4 oktober med Jesper Odelberg. Hon berättade att det är Prepperveckan den här veckan och Viktoria undrade om det som funktionsnedsatt finns någon extrahjälp att få i händelse av kris. Liza tar frågan vidare.

Pia Persson, demensföreningen berättade att de har samtalsgrupp och att de kommer att hjälpa till för personer som är i början av demens, det är ett samarbete med föreningen i Borlänge.

Barbro Berg, reumatikerföreningen berättade att föreningen ska uppmärksamma Reumatikerdagen 3 november vid Funktionsrätt med utställning och fika. Föreningen planerar för höstsoppa, julträff samt melodikruss.

Gunilla Ordeus, Attention, förening för neuropsykologiska funktionsnedsättningar Föreningen har sammanställt en rapport om barn som är hemma från skolan, det gäller barn i Falun och i hela landet. Gunilla informerade om att Dalarnas största kommun Falun inte har något anhörigstöd därför jobbar föreningen tillsammans med kyrkan och erbjuder anhörigstöd. Föreningen har tillsammans med kyrkan även börjat med träffar för personer med egen funktionsnedsättning. 11 oktober kommer föreningen tillsammans med föreningen Balans och Regionen att anordna en gratis föreläsning med Joanna Halvardsson, Jag är inte dum i huvudet! Jag har Aspergers syndrom & bipolär sjukdom typ 2. Den 12 oktober blir det Temadag – anhörig med Dalarnas nätverk för psykisk hälsa. Gunilla Ordéus vill ha med skolpolitiker på möten med funktionshinderrådet. Gunilla undrade när resursskolan kommer att starta och när anhörigstöd kommer att finnas i kommunen.

Rikard Bergendal Autismföreningen Dalarna berättade att föreningen jobbar för att familjer ska ges möjlighet att träffas för att få inspiration att jobba framåt. Föreningen är verksam över hela Dalarna. Rikard stämmer in i Gunillas rapport att det är många av medlemmarna som sitter i samma situation då skolan inte är tillgänglig för alla idag. Föreningen har olika aktiviteter bland annat har de haft en träff på Leos lekland där 30 familjer träffades och hade roligt. 18 november ska föreningen till Aqua nova. Rikard berättade om frågestund som föreningen Autism Dalarna haft, de väntar på återkoppling, som inte har skett, från tjänsteperson vid socialtjänsten. Fråga för representant från BUN.

Kurt Svensson, RSMH Falun, berättade att föreningen är aktiv även fast de är utan lokal att de åker i väg på olika aktiviteter och håller igång med friskvård genom träning och yoga på bland annat Friskis och Svettis. De har samarbete med Ria där de exempelvis åker ut på fiske. Föreningen väntar på lokal.

Lena Göräng, Neuro berättade att föreningen har sittyoga på måndagar, ridrehab på tisdagar. Föreningen kommer att hålla ett informationsmöte med inkontinenssköterskor i Malung. Den 5 oktober uppmärksammas Neurodagen med en föreläsning med Johan Fors vid Funktionsrätt Falun.

Lena Montelius, HRF informerade att föreningen har kaféträffar där det bara är att slinka in, se information om tid och plats på föreningens hemsida. Lena undrade hur det ligger till med frågan om hörselombud, när i tid det ska bli klart.

Lena berättade att det idag finns slingor på boenden men om inte hörapparater fungerar spelar det ingen roll om det finns slingor, de boende behöver ha ett hörselombud som kan hjälpa till med hörapparater.

Lisa Wellhard epilepsiföreningen Dalarna informerade om kommande aktiviteter kafékvällar, julbord och föreläsningar runt om i Dalarna där Lisa kommer att informera om epilepsi.

Jonas Linder SRF, berättade att de har medlemsträffar med olika teman, de bjuder in olika personer för information. Den 15 oktober är det Vita käppens dag, föreningen kommer att visa upp sig med prova på möjlighet på stan. Jonas undrar hur det går med arbetet kopplat till syn och hörselinstruktörtjänsten.

Pia Persson berättade att Funktionsrätt har fått en Facebook sida. Det går bra att kontakta Ritva på Funktionsrätt så hjälper hon till och lägger ut om saker som är på gång.

Informationen lades till protokollet.

## § 5 Övriga frågor

Svante Parsjö Tegner, KS undrade om rehabbadet om när regionen hyr in sig i rehabdelen att de då själva ansvarar för de timmar de hyr. Svante berättade att patientföreningar är välkomna att hyra in sig och då är det troligtvis badhusets egen personal som finns tillgänglig. Fredrik kollar upp hur det ligger till.

Lisa Wellhard berättade att epilepsiförbundet undrar om de epileptiker som inte kan köra bil på grund av anfall, att det finns önskemål att det ska vara möjligt för dem att få färdtjänst.

Gunilla Ordeus undrar om det team som funnits förut kring hemmasittare, hur ska de här barnen nu få hjälp. Det finns inget stöd och hjälp för förtvvlade föräldrar och barn. Det hela leder till att barn som har varit i skolan när det tidigare har funnits hjälp och stöd nu åter blivit hemmasittare. Gunilla undrar varför man inte kan ge stöd till de här barnen även i fortsättningen.

Gunilla tycker att frågan är lämplig att ha som särskild punkt på kommande funktionshinderråd och förslog att bjuda in tjänsteperson från skolan.

Annica informerade att tillgänglighetspris, nomineringar ska vara inne senast 1 oktober via falun.se.

Handlingsplan till Trafiksäkerhetsprogram för Falu tätort, svar ska vara inkomna senast 18 oktober.

Internationella funktionshinderdagen 3/12 föreningarna erbjuds att ha föreningsinformation vid bibliotekets infobord under v 48-49. Viktoria skickar ut till föreningarna och frågar om det finns intresse att ha information.

Tillgänglighetsrunda, inväntar datum för trygghetsrunda bjuder in föreningar att delta.

Informationen lades till protokollet.

## § 6 Nästa möte

Nästa möte med FR 6 december



Detta dokument är elektroniskt signerat och juridiskt bindande.

Signed by: LIZA LUNDBERG

Date: 2023-10-23 17:02:36

BankID refno: 60e8b63f-9025-4300-af3c-99ee285fefae



ordförande: Liza Lundberg